
 

 

 

  

  

 

VERSLAG  
vijfenveertigste bijeenkomst Nationaal Comité advies dierproevenbeleid  

d.d. 29-03-2019 

  

 

 

 
 

 

  

 

Pagina 1 van 4 

 

 

 

 
  

 

  

Auteur:  

Leane van Weereld 

 

 

 

Opening en vaststelling agenda  

Een lid sluit telefonisch aan bij de vergadering. Vijf leden zijn aanwezig evenals de 

algemeen secretaris, twee medewerkers en de communicatieadviseur van het 

NCad. 

 

Mededelingen 

 

Werkzaamheden en bijeenkomsten die mogelijk kunnen raken aan de 

werkzaamheden van het NCad 

 

Coenraad geeft aan dat in de week van 26 tot 28 maart in Bilthoven de jaarlijkse 

bijeenkomst van het IMI-VAC2VAC project heeft plaatsgevonden. Het project loopt 

vijf jaar waarvan inmiddels drie jaar zijn verstreken. Aan dit project doen 

tweeëntwintig publieke en private instellingen in Europa mee. Er kwamen circa 90 

vertegenwoordigers van uiteenlopende stakeholders. Op een nog nader te bepalen 

datum in mei zal een publieke bijeenkomst worden georganiseerd.  

 

Coenraad deelt mede dat Jeroen Geurts, de nieuwe voorzitter van ZonMw en lid 

van de Raad van Bestuur van NWO, momenteel met een kennismakingstoer bezig 

is en op 16 april een bezoek brengt aan Intravacc. Naast de (voormalig ZonMw-) 

project website 'Humane endpoints in animal experimentation' zal Geurts ook 

geïnformeerd worden over het 3V onderzoek (en dan vooral vervanging) in het 

kader van vaccincontrole. Bij het bezoek zijn tevens het RIVM en de UU 

betrokken. 

 

Jan-Bas deelt mede dat er op 11 maart in het LUMC een eerste brede TPI-

netwerkbijeenkomst is georganiseerd waar een zogeheten open space dialoog 

plaatsvond over de vraag: hoe voed jij proefdiervrije innovatie en wat kunnen we 

leren van andere transities. De bijeenkomst werd georganiseerd door het 

programmabureau TPI en LUMC was gastheer. Aan de bijbehorende video 

impressie heeft Jan-Bas middels een interview een bijdrage geleverd. De vraag 

werd bediscussieerd of een dergelijke opzet en insteek voldoende aanspreekt en 

aansluit bij het wetenschappelijk domein en wetenschapsgedreven innovatie. Op 

grond van de daarover getrokken conclusies in het NCad zal een reactie naar het 

programmabureau TPI  gestuurd worden. 

 

Wim deelt mede dat de Universiteit Utrecht maandag een aantal Kamerleden zal 

ontvangen. 
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Pieter deelt mede geconsulteerd te worden inzake het KNAW rapport Streefbeeld 

Proefdiervrije Innovatie Neurowetenschappen. 

 

Voortgang selectie nieuw NCad lid. 

De algemeen secretaris geeft een actualisering van het sollicitatieproces omtrent 

de vacature voor een nieuw, 7e NCad lid. Hij deelt ook mede welke huidige leden 

van het NCad hebben laten weten hun termijn met vijf jaar te willen verlengen.  

Tevens heeft het NCad een interim vicevoorzitter gekozen te weten Wim de 

Leeuw. Volgend jaar zal het NCad in de nieuwe samenstelling een nieuwe 

vicevoorzitter kiezen. 

 

Terugkoppeling Harry Blom Beraad 

Het verantwoordelijke NCad lid geeft een terugkoppeling. De bijeenkomst is goed 

bezocht door ongeveer 120 deelnemers en werd als erg prettig en leerzaam 

ervaren. De samenstelling van de deelnemers was zeer divers en er waren 29 

IvD’s vertegenwoordigd.  Oud-NCad lid Henriette Bout trad op als dagvoorzitter 

Het beraad had als doel deelnemers met elkaar in gesprek te brengen over een 

dilemma in het dierexperimenteel onderzoek, in dit geval de solitaire huisvesting 

van mannelijke knaagdieren.  Het beraad zou dan kunnen leiden tot vervolgacties 

door NCad, IvD-Platform of anderen. In Biotechniek wordt een verslag van de 

bijeenkomst gepubliceerd. Het NCad is verheugd dat naar aanleiding van het 

eerste Harry Blom-beraad door een aantal inhoudelijk deskundigen het initiatief is 

genomen om in het werkveld een inventarisatie uit te voeren van de maatregelen 

om groepshuisvesting mogelijk te maken en solitaire huisvesting van mannelijke 

knaagdieren te voorkomen. Deze enquête zal binnenkort, namens het IvD-

Platform, door het NCad worden uitgestuurd. De resultaten zullen worden 

gepubliceerd.  

 

 

TPI 

De voorzitter geeft aan, gezien zijn positie als agenda lid, niet bij de laatste 

kerngroep TPI aanwezig te zijn geweest. Wel zijn zijn opmerkingen over de 

notulen van de laatste vergadering in deze vergadering meegenomen. 

 

De algemeen secretaris van het NCad stelt voor om ter ere van het vijfjarig 

bestaan van het NCad in de tweede helft van dit jaar een symposium te 

organiseren. In overleg met TPI zou dat aansluitend aan  de internationale 

conferentie van TPI op 28 en 29 november kunnen plaatsvinden. 

Ook dient rekening te worden gehouden met andere conferenties die in de tweede 

helft van 2019 worden georganiseerd. Een NCad lid attendeert daarbij op een 

politiek getinte conferentie die door het Europees Parlement in samenspraak met 

het Finse voorzitterschap in Brussel zal worden georganiseerd door de Intergroup 

Welfare for animals. 

 

Prioritering streefbeelden 

Een medewerker van het NCad licht de bijgevoegde notitie toe. Er zijn enige jaren 

geleden door het toenmalige NKCA twee rapporten opgesteld waarin middels een 

aantal criteria prioriteringen zijn benoemd. Daarin is ook aangewezen welke 

kennisdomeinen als kansrijk bestempeld kunnen worden inzake de ontwikkeling 

en implementatie van 3V alternatieven. Op grond van deze uitkomsten en recente 
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ontwikkelingen is een voorstel gedaan een aantal domeinen actief te gaan 

benaderen om streefbeelden te gaan opstellen.  

De rol die het NCad bij het opstellen van streefbeelden inneemt is naast het 

identificeren, ook initiëren, adviseren en monitoren. In het kader daarvan zal een 

aantal verkennende gesprekken gepland worden met experts die mogelijk als 

ambassadeur of trekker voor een streefbeeld voor proefdiervrije innovatie in deze 

domeinen willen optreden. Daarbij is het van belang dat het streefbeeld gedragen 

wordt binnen het betreffende onderzoeksdomein.  

 

1ste concept infographic streefbeelden 

Het is van belang om een helder en eenduidig beeld te hebben over wat wordt 

verstaan onder een streefbeeld voor proefdiervrije innovatie. Dat zal  in een 

infographic worden vormgegeven. Een dergelijke infographic zou wellicht in 

samenwerking met TPI kunnen worden opgesteld. Daarbij dient tevens het 

verschil tussen een streefbeeld en vernieuwingsnetwerk duidelijk te worden 

aangegeven. Er zal met TPI hierover op ambtelijk niveau contact worden 

opgenomen. 

Een eerste aanzet voor een infographic zal het ondersteunend bureau ter hand 

nemen. Er dient aandacht te blijven voor communicatie tussen innovatieve 

koplopers en onderzoekers die proefdieren gebruiken. Het is derhalve van belang 

eerst kennis te nemen van het KNAW rapport Streefbeeld Proefdiervrije Innovatie 

Neurowetenschappen en de leerpunten daarvan mee te nemen in volgende 

streefbeelden. 

 

 

Terugkoppeling NC bijeenkomst in Stockholm 

Het verantwoordelijke NCad lid geeft een terugkoppeling van de bijeenkomst. Het 

is interessant om te zien hoe verschillend de NC’s binnen de bestuursmatige 

structuur zijn ingebed en hun onafhankelijkheid daarbij geborgd is. Naast de 

bestuursmatige kant is gesproken over samenwerking tussen NC’s en de 

meerwaarde daarvan. Bij de bijeenkomst waren lidstaten aanwezig die niet bij de 

eerste bijeenkomst in Brussel waren. Er is besloten om minstens een maal per 

jaar bij elkaar te komen. Het organiserende land is dan tevens voorzitter van de 

bijeenkomst. De volgende bijeenkomst zal in Italië plaatsvinden. De bijeenkomst 

zal voortaan NC Network worden genoemd. Bij de volgende bijeenkomst zal de 

nadruk liggen op praktisch werken. Een dilemma dat met name door het Duitse 

NC werd  ingebracht, lag op het vlak van de (harmonisatie van) 

projectbeoordeling. De Länder in Duitsland hebben daarin ieder hun eigen 

bevoegdheid. In Nederland is dit dilemma ondervangen door de centrale 

projectbeoordeling door de CCD. Dit onderwerp zal tijdens een volgende 

bijeenkomst van de NC’s verder worden uitgediept. 

 

 

Jaarplan 2019 

De algemeen secretaris geeft een toelichting op voorliggend document, waarin op 

basis van de vorige bespreking enkele aanpassingen zijn gedaan. In het jaarplan 

zijn een vijftal prioriteiten aangegeven waarbij het probleem, de doelgroep en de 

beoogde resultaten zijn benoemd.  

Het NCad gaat akkoord met voorliggend document. Het ondersteunend bureau zal 

op basis van het jaarplan een werkplanning opstellen en deze voorleggen aan het 

NCad. 
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Jaarverslag 2018 

De communicatieadviseur geeft een korte toelichting. Het is de bedoeling om het 

jaarverslag vorm te geven in een filmpje. Elk NCad lid wordt gefilmd en zal 

daarvoor een tekstuele bijdrage leveren.   

 

Adviesvraag Teenknip 

Er wordt een korte toelichting gegeven door de verantwoordelijke NCad leden op 

de voorliggende conceptbrief. Er zijn verschillende mogelijkheden om deze 

problematiek te benaderen. Het is echter op grond van de huidige beschikbare 

wetenschappelijke informatie niet mogelijk om een eenduidige uitspraak te doen 

over het gebruik van de teenknip. Afgesproken wordt dat het ondersteunend 

bureau de verzamelde informatie samenvattend zal weergeven en de 

verschillende opties in een briefrapport zal verwoorden. 

 

CoP zebravissen 

Het verantwoordelijke NCad lid geeft een terugkoppeling van hetgeen in de laatste 

werkgroep heeft plaatsgevonden. Daarbij wordt expliciet stilgestaan bij de rol van 

de NVWA in relatie tot de totstandkoming van de CoP. Hierover zal ook overleg 

plaatsvinden met beleid LNV. 

 

Foetaal kalfserum 

Het verantwoordelijke NCad lid geeft een stand van zaken. Binnenkort vindt een 

volgend overleg plaats met de RDA over de rol die RDA en NCad hierin, eventueel 

gezamenlijk, willen nemen. De verwachting is dat de richtlijnen voor het transport 

van drachtige koeien worden aangescherpt. Dit kan ertoe leiden dat er uit minder 

en minder volgroeide foetussen foetaal kalfserum gewonnen kan worden in de 

slachthuizen.  

 

Cumulatief ongerief 

Het verantwoordelijk NCad lid bespreekt de stand van zaken. Zowel de Centrale 

Commissie Dierproeven (CCD) als het IvD-Platform staan positief tegenover de 

voorgestelde aanpak en zullen casuïstiek aandragen voor de workshop die 

georganiseerd zal worden over cumulatief ongerief.  

 

De vergadering wordt gesloten en de resterende agendapunten schuiven door 

naar de volgende vergadering. 


